

本期目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

[打印本页] [关闭]

论文

3-(5'-乙氧基-1,3,4-噻二唑-2'-亚甲氨基)-2-氰基-3-取代-丙烯酸酯类化合物的合成、晶体结构及生物活性

王婷婷, 邴贵芳, 张欣, 秦振芳, 于海波, 秦雪, 戴红, 方建新

南开大学元素有机化学国家重点实验室, 天津市农药科学重点实验室, 天津 300071

摘要:

采用氰基丙烯酸酯与5-乙氧基-1,3,4-噻二唑-2-甲氨在乙醇中加热回流的方法合成了一系列3-(5'-乙氧基-1,3,4-噻二唑-2'-亚甲氨基)-2-氰基-3-取代-丙烯酸酯类化合物. 目标化合物结构均经¹H NMR和元素分析确证. 生物活性测试结果表明, 部分化合物对双子叶杂草油菜和苋菜显示出较好的除草活性及良好的选择性, 用化合物6j在600 g/ha剂量下对油菜和苋菜茎叶进行处理, 抑制率仍达100%和95.2%, 与对照样B相当; 氰基丙烯酸酯3位取代基体积对除草活性影响较大, 3位为异丙基时活性最高.

关键词: 5-乙氧基-1,3,4-噻二唑-2-甲氨; 氰基丙烯酸酯; 除草活性

Synthesis, Crystal Structure and Bioactivities of 2-Cyanoacrylates Containing 5-Ethoxy-1,3,4-thiadiazol-2-methylamine Moiety

WANG Ting-Ting, BING Gui-Fang, ZHANG Xin, QIN Zhen-Fang, YU Hai-Bo, QIN Xue, DAI Hong, FANG Jian-Xin*

State Key Laboratory of Elemento-Organic Chemistry, Tianjin Key Laboratory of Pesticide Science, Nankai University, Tianjin 300071, China

Abstract:

Herbicidal activity of cyanoacrylates has been the subject of intense interest for the past decades. A detailed study revealed that cyanoacrylates are inhibitors of photosystem II (PS II) electron transportation. In this paper, a series of novel 2-cyanoacrylates containing 5-ethoxy-1,3,4-thiadiazol-2-methylamine moiety were synthesized from 5-ethoxy-1,3,4-thiadiazol-2-methanamine and 2-cyanoacrylates in refluxing ethanol. Their structures were confirmed by ¹H NMR and elemental analysis. Biological activity tests showed that some compounds exhibited good herbicidal activities and excellent selectivity against dicotyledonous weeds such as rape and amaranth pigweed. Compound 6j show the highest herbicidal activity at the dose of 600 g/ha with 100% and 95.2% inhibition activity against rape and amaranth pigweed in postemergence treatment. It show the same herbicidal level as the contrast compound B. A appropriate size group at the 3-position of acrylates is essential for high herbicidal activity. 2-Cyanoacrylates containing 5-ethoxy-1,3,4-thiadiazol-2-methylamine moiety have the research potency, further study is underway.

Keywords: 5-Ethoxy-1,3,4-thiadiazol-2-methylamine; Cyanoacrylate; Herbicidal activity

收稿日期 2009-05-31 修回日期 网络版发布日期

DOI:

基金项目:

国家自然科学基金(批准号: 20772068)资助.

通讯作者: 方建新, 男, 教授, 主要从事新农药创制和有机合成方面的研究. E-mail: yssfjx@yahoo.com.cn

作者简介:

参考文献:

- [1]Klaus K., Joerg G., Oliver G., et al.. Pesticide Thiazolyloxy Substituted Phenylamidine Derivative, WO 2007031513[P], 2007-03-22
- [2]Itaru O., Yasushi S., Toshiki F.. Preparation of N-Thiadiazolylcyclopropanecarboxylic Acid Amide and

扩展功能

本文信息

Supporting info

PDF (292KB)

[HTML全文]

[\({article.html_WenJianDaXiao}\)](#)
KB)

参考文献[PDF]

参考文献

服务与反馈

把本文推荐给朋友

加入我的书架

加入引用管理器

引用本文

Email Alert

文章反馈

浏览反馈信息

本文关键词相关文章

5-乙氧基-1,3,4-噻二唑-2-甲氨; 氰基丙烯酸酯; 除草活性

本文作者相关文章

PubMed

Insecticide/miticide with the Same as Active Ingredient, JP 2002155065[P], 2002-05-28

[3]ZHANG Yan(张艳), LIU Dong(刘东), DAI Chao-Feng(戴朝峰), et al.. Chem. J. Chinese Universities(高等学校化学学报)[J], 2002, 23(10): 1882—1886

[4]Hiroshi M., Nobuyoshi T., Yasuhiro E., et al.. 4,4-Difluoro-3-butenyl Compound and Insecticidal Miticide for Agricultural and Horticultural Use, JP 2003313169[P], 2003-11-06

[5]WANG Yan-Gang(汪焱钢), CAO Lei(曹蕾), YANG Jun(杨军), et al.. Chem. J. Chinese Universities(高等学校化学学报)[J], 1999, 20(12): 1903—1905

[6]Pesticide Industry Science and Technology Ministry of Chemical Industry Information Center(化学工业部农药工业科技情报中心站), Handbook of Pesticide Varieties Abroad(国外农药品种手册)[M], Beijing: Pesticide Industry Science and Technology Ministry of Chemical Industry Information Center Press, 1980: 184—188

[7]Pesticide Industry Science and Technology Ministry of Chemical Industry Information Center(化学工业部农药工业科技情报中心站), Handbook of Pesticide Varieties Abroad(国外农药品种手册)[M], Beijing: Pesticide Industry Science and Technology Ministry of Chemical Industry Information Center Press, 1980: 91

[8]Song B. A., Yang S., Zhong H. M., et al.. J. Fluorine Chem.[J], 2005, 126: 87—92

[9]Song B. A., Zhang H. P., Wang H., et al.. J. Agric. Food Chem.[J], 2005, 53: 7886—7891

[10]ZHANG Hui-Ping(张慧苹), SONG Bao-An(宋宝安), WANG Xian-You(王献友), et al.. Chin. J. Org. Chem(有机化学)[J], 2008, 28(1): 17—28

[11]Banham W. K., Huppatz J. L., Phillips J. N.. Z. Naturforsch[J], 1993, 48C: 136—139

[12]McFadden H. G., Phillips J. N.. Z. Naturforsch[J], 1990, 45C: 196—202

[13]Phillips J. N., Huppatz J. L.. Z. Naturforsch[J], 1987, 42C: 684—689

[14]YANG Hua-Zheng(杨华铮), SHA Yin-Lin(沙印林), YANG Guang-Fu(杨光富), et al.. Chin. J. Org. Chem(有机化学)[J], 2001, 21(11): 923—932

[15]ZOU Xiao-Mao(邹小毛), YU Li-Min(郁丽敏), GAO Ying(高颖), et al.. Chin. J. Org. Chem(有机化学)[J], 2006, 26(3): 337—340

[16]HUANG Run-Qiu(黄润秋), CHENG Mu-Ru(程慕如), LIU Xin(刘昕), et al.. Cyanoacrylate Compounds Containing Sulfenyl Pyridinemethanamine Group and Its Bioactivity(含炔硫基吡啶甲胺基的氰基丙烯酸酯类化合物及生物活性), CN 1246474A[P], 2000-03-08

[17]Wang Q. M., Sun H. K., Cao H. Y., et al.. J. Agric. Food Chem.[J], 2003, 51: 5030—5035

[18]Wang Q. M., Li H., Huang R. Q.. J. Agric. Food Chem.[J], 2004, 52: 1918—1922

[19]ZHENG Zhi-Ming(郑志明), LI Li-Xin(李立新), WANG Zhi-Jun(王志军), et al.. Agrochemicals(农药)[J], 2001, 40(5): 13—14

[20]Rüfenacht K.. Helvetica Chimica Acta[J], 1972, 55 (6): 1979—1986

[21]Han Y. L., Hu H. W.. Synthesis[J], 1990, (2): 122—124

[22]Demuner A. J., Barbosa L. C. A., Veloso D. P.. J. Agric. Food Chem.[J], 1998, 46: 1173—1176

本刊中的类似文章

文章评论

反馈人	<input type="text"/>	邮箱地址	<input type="text"/>
反馈标题	<input type="text"/>	验证码	<input type="text" value="7454"/>